
Or.0002.6.2019 

PROTOKÓŁ Nr IX.2019 

Sesji Rady Gminy Sokoły, która odbyła się w dniu 8 października 2019 r. w godz. 10.00 – 13.50 

w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Sokoły 

 

Obradom przewodniczył Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady. Sesja rozpoczęła się 

o godz. 10:00. 

W sesji uczestniczyli radni wg listy obecności stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Ponadto w sesji udział wzięli: 

 

1) Jarosław Wiśniewski – Z-ca Dyrektora Departamentu Gospodarki Ziemią w Ministerstwie 

Rolnictwa i Rozwoju Wsi; 

2) Andrzej Gawkowski – Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich i Cudzoziemców w Podla-

skim Urzędzie Wojewódzkim w Białymstoku; 

3) Józef Zajkowski – Wójt Gminy; 

4) Irena Bruszewska – Skarbnik Gminy; 

5) Wanda Barbara Idźkowska – Sekretarz Gminy; 

6) Bożena Perkowska – Kierownik Ref. Inwestycyjnego i Planowania Przestrzennego; 

7) Ireneusz Marek Bokina – Kierownik Ref. Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska 

i Rolnictwa; 

8) Bronisław Puczel – Dyrektor Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian w Krzyżewie; 

9) Zbigniew Roszkowski – Prezes Spółdzielni Kółek Rolniczych w Sokołach; 

10) Waldemar Kikolski – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Sokołach (Radny Powiatu); 

11) Krystyna Leśniewska – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Bruszewie; 

12) Magda Ożarowska – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Kowalewszczyźnie; 

13) Andrzej Raciborski – Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej (Prezes Gminnej Spółki Wodnej 

Krzewina); 

14) Andrzej Jamiołkowski – Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej; 

15) Agnieszka Kurzyna – Dyrektor CKB w Sokołach; 

16) Adam Chociej – Prezes Zarządu Nawigator Sp. z o.o.; 

17) Ewa Rożuk – pracownik Nawigator Sp. z o.o.; 

18) Marzena Skąpska – pracownik Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi; 

19) mieszkańcy gminy. 

 

Lista obecności stanowi załącznik nr 2 do protokołu 

oraz  

sołtysi wg załączonej listy obecności – załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Otwarcia sesji dokonał Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady. Poprosił wszystkich 

o powstanie i zaproponował uczcić minutą ciszy śp. Kornela Morawieckiego założyciela i przewodni-

czącego Solidarności Walczącej, posła i marszałka seniora Sejmu 8 kadencji oraz ojca Premiera Ma-

teusza Morawieckiego. Zebrani na sesji oddali hołd zmarłemu Kornelowi Morawieckiemu. Następnie 

przewodniczący przywitał radnych, sołtysów i zaproszonych gości. Na podstawie listy obecności po-

informował, że w sesji uczestniczy 15 radnych. W związku z tym rada gminy może podejmować pra-

womocne uchwały. Ponadto ogłosił, że obrady Rady Gminy Sokoły są nagrywane i udostępniane w 

Biuletynie Informacji Publicznej oraz na stronie internetowej Urzędu Gminy, zgodnie z art. 20 ust. 1b 

ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym. Pełna treść informacji dotyczącej obowiązku 

informacyjnego wynikającego z art. 13 RODO znajduje się na stronie BIP-u i tablicy ogłoszeń urzędu. 

Głosowania jawne na sesjach rady odbywają się za pomocą urządzeń umożliwiających sporządzenie 

i utrwalenie imiennego wykazu głosowań radnych. Poinformował, że porządek obrad dzisiejszej sesji 

został przekazany radnym korespondencyjnie i na podane skrzynki poczty elektronicznej. Na wniosek 

pana wójta chcielibyśmy rozszerzyć punkt szósty o dwa projekty uchwał, tj.: 

5) udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu; 

6) rozpatrzenia petycji. 

https://pl.wikipedia.org/wiki/Solidarno%C5%9B%C4%87_Walcz%C4%85ca
https://pl.wikipedia.org/wiki/Marsza%C5%82ek_senior
https://pl.wikipedia.org/wiki/Sejm_Rzeczypospolitej_Polskiej
https://pl.wikipedia.org/wiki/Pos%C5%82owie_na_Sejm_Rzeczypospolitej_Polskiej_VIII_kadencji
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Następnie zwrócił się do radnych z zapytaniem, czy mają uwagi lub inne propozycje do pro-

ponowanego porządku obrad? Jednocześnie powiadomił, że zgodnie z art. 20 ust 1a ustawy o samo-

rządzie gminnym zmiany w porządku obrad mogą być wprowadzone bezwzględną większością gło-

sów ustawowego składu rady. 

 Radni nie wnieśli uwag do zaproponowanych zmian w porządku obrad. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad przyjęciem zapropono-

wanych zmian w porządku obrad. Po przeprowadzonych głosowaniu ogłosił, że za przyjęciem zmian 

w porządku obrad głosowało 15 radnych. Wykaz głosowania imiennego stanowi załącznik nr 4 do 

protokołu. 

 

Porządek posiedzenia po rozszerzeniu: 

 

1. Przyjęcie protokołu VIII Sesji Rady Gminy. 

2. Informacja z pracy Wójta w okresie między sesjami. 

3. Omówienie zasad funkcjonowania spółdzielni energetycznych na terenie gminy wiejskiej – referu-

je Jarosław Wiśniewski Zastępca Dyrektora Departamentu Gospodarki Ziemią w Ministerstwie 

Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 

4. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych za rok szkolny 2018/2019. 

5. Rozpatrzenie wniosków i podjęcie uchwał w następujących sprawach: 

1) zmian w budżecie gminy na 2019 r.; 

2) zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Sokoły na lata 2019-2024; 

3) regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach prowadzonych przez gminę 

Sokoły; 

4) zapewnienia warunków do osiedlenia się na terenie Gminy Sokoły nieokreślonej imiennie ro-

dziny polskiego pochodzenia w ramach repatriacji; 

5) udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu; 

6) rozpatrzenia petycji. 

6. Informacja dotycząca analizy oświadczeń majątkowych. 

7. Wolne wnioski i informacje. 

8. Zamknięcie obrad. 

 

Przebieg posiedzenia: 

 

Ad. 1. 

Wojciech Czajkowski Wiceprzewodniczący Rady odczytał wyciąg z protokołu VIII Sesji Ra-

dy Gminy, który stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Uwag do protokołu z poprzedniej sesji nie wniesiono. 

Rada Gminy w formie głosowania jednogłośnie przyjęła protokół VIII Sesji Rady Gminy. 

Wykaz głosowania imiennego stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Ad. 2. 

 Józef Zajkowski Wójt Gminy przedstawił informację z pracy między sesjami za okres od 

27 sierpnia 2019 r. do 8 października 2019 r. Informacja stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 Do przedłożonej informacji pytań i uwag nie wniesiono. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy odczytał podziękowanie za pomoc w organizacji uroczystości 

upamiętnienia Władysławy i Stanisława Krysiewiczów skierowane przez Instytut Pileckiego. Pismo 

stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Ad. 3. 

Jarosław Wiśniewski Zastępca Dyrektora Departamentu Gospodarki Ziemią w Ministerstwie 

Rolnictwa i Rozwoju Wsi wyświetlił i omówił prezentację multimedialną nt. „Zasady funkcjonowania 

spółdzielni energetycznych na podstawie ustawy o odnawialnych źródłach energii”. Wydruk prezenta-

cji stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy oświadczył, że dla wielu uczestników sesji informacje przed-

stawione przez pana dyrektora mogą wydawać się futurologią. Podobną sytuację mieliśmy 20 lat temu 
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w szkole w Dworakach-Staśkach, gdy podejmowaliśmy rozmowy na temat Zakładu Pielęgnacyjno-

Opiekuńczego. Nikt nie wierzył, że taka inicjatywa może dojść do skutku, a jednak się udało. Dziś 

w zakładzie jest 135 łóżek i pracuje tam ok. 80 osób. Ośrodek ciągle się rozwija i jesteśmy z tego 

dumni. Kiedyś wójtowie sąsiednich gmin mówili, że nikt nie odda ojca albo matki do takiego ośrodka. 

Czasy się zmieniły i obecnie jest kolejka oczekujących na przyjęcie. Później ruszyły warsztaty, 

OREW i ZAZ. Dzięki naszej wytrwałości powstało wiele interesujących przedsięwzięć. Również i w 

tym przypadku chcemy naszych rolników i mieszkańców gminy krok po kroku w to wprowadzić. Od 

ponad roku pracujemy nad projektem Podlaskiej Strefy Zrównoważonego Rozwoju. Marszałek Wo-

jewództwa popiera tą inicjatywę. Wysłał nawet pismo w tej sprawie do premiera. Korespondencja 

trafiła również do poszczególnych ministerstw branżowych. Jeśli chcemy, aby przedsięwzięcie doszło 

do skutku to musi być współpraca i pomoc. Nie może być miejsca na rozsiewanie nieprawdy i bunto-

wanie ludzi. Jeżeli w dalszym ciągu będą szerzone pomówienia, to zostanie wytoczony proces ich 

autorom. Są na to konkretne dowody. Jeśli komuś nie chce się robić, to nie musi pracować. Realizacja 

takiego pomysłu będzie służyła rolnikom i wszystkich mieszkańcom. Dzięki temu, że w Dworakach 

funkcjonuje ośrodek, to są miejsca pracy dla naszych mieszkańców i specjalistów z całego kraju. 

W przypadku przedsięwzięcia w Krzyżewie nie ma intencji, aby cokolwiek komuś zabierać. Chcemy 

wyjść naprzeciw sytuacji. Stacja albo się w to włączy, albo przestanie siać kłamliwą propagandę. Za-

proponował dyrektorowi Wiśniewskiemu, aby w ramach przygotowań do realizacji projektu zorgani-

zować wyjazd studyjny do Niemiec w celu zapoznania się z funkcjonowaniem spółdzielni energetycz-

nych. Nie ma sensu od początku tworzyć tego, co zostało już gdzieś zrobione. Podpatrując dobre 

wzorce będziemy mogli podejść do realizacji projektu z pewną wiedzą. Dobrze się stało, że weszła 

w życie ustawa, gdyż z wdrożonych rozwiązań będzie mogło skorzystać wiele podmiotów. 

Bronisław Puczel Dyrektor SDOO w Krzyżewie oznajmił, że strefa zrównoważonego rozwoju 

dotyczy w główniej mierze Stacji Doświadczalnej Oceny Odmian w Krzyżewie. Dokumenty, z który-

mi pan wójt jeździł do wiceministra Romańczuka bez uczestnictwa stacji i dokumenty przesłane przez 

marszałka Kosickiego do premiera dotyczą odebrania stacji części gruntów. Oświadczył, że nigdy nie 

mówił o tym, że pan wójt weźmie grunty na plecy i z tym gdzieś pójdzie. Poinformował, że SDOO 

w Krzyżewie działa w oparciu o ustawę o centralnym ośrodku badania roślin uprawnych. Wypełniamy 

funkcje określone w dwóch ustawach, tj.: ustawie o nasiennictwie i ustawie o ochronie prawnej od-

mian. Ziemia jest własnością firmy. Nie jest własnością Skarbu Państwa. Jest to bardzo duża różnica. 

Przedstawił, że dyrektorem SDOO w Krzyżewie jest blisko od 30 lat. Żaden wójt w żadnym woje-

wództwie nie może narzucać stacji tego, co ma robić. Stacja wypełnia zadania państwowe, ważne 

z punktu widzenia gospodarki i bezpieczeństwa żywnościowego kraju. Stacja podlega pod Ministra 

Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Jeżeli będą takie decyzje, że w województwie podlaskim ma być zniszczo-

ne doświadczalnictwo roślin, to postaram się spotkać z marszałkiem Kosickim i zapytać go dlaczego 

podpisał takie dokumenty. Stacja nie podlega pod samorządy i trudno, aby one nam narzucały zadania 

i kazały znajdować własne środki na ich realizację. Wyraził nadzieję na znalezienie wsparcia w mini-

sterstwie rolnictwa i na niedopuszczenie do parcelacji Krzyżewa. Po wojnie była taka próba, a teraz 

chce się to powtórzyć. Kto to robił kiedyś wiadomo i teraz też jest wiadomo. Zła opinia, jaką pan wójt 

roztacza wokół jego osoby i firmy znajdzie epilog w sądzie. Poprosił o zakończenie takich działań. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy przedstawił, że pan dyrektor był od samego początku proszony 

o włączenie się w ten projekt. SDOO w Krzyżewie znajduje się na terenie gminy Sokoły. Stacja po-

wstała na bazie określonego prawa i jest własnością Skarbu Państwa. Stacja podlega pod COBORU, 

a ten pod Skarb Państwa. Oświadczył, że nie zamierza niszczyć stacji i nigdy nie było takiej intencji. 

Poprosił  dyrektora, aby nie opowiadał nieprawdy. 

Bronisław Puczel Dyrektor SDOO w Krzyżewie powiedział, że pan wójt kłamie. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy oświadczył, że wytoczy dyrektorowi proces za przedstawianie 

nieprawdy. Marszałek podpisał dokumenty i przesłał je premierowi. Nie chodzi tu o odebranie grun-

tów stacji, tylko o włączenie jej w proces. Powiedział, że nie ma prawa czegoś komuś narzucać. Skoro 

stacja znajduje się na terenie gminy, to obowiązkiem wójta jest włączyć stację w projekt. 

Jarosław Wiśniewski Zastępca Dyrektora Departamentu Gospodarki Ziemią w MRiRW 

oświadczył, że po przedstawionych informacjach nie odnosi wrażenia, że próbuje się tu zrobić jakiś 

zamach na stację COBORU. To, co powiedział pan dyrektor jest świętą racją. Doświadczenia polowe 

i doskonalenie upraw muszą się rozwijać i muszą być. Dzisiejsza sytuacja przypomina niemiecką 

gminę Feldheim, gdzie po przeciwnych stronach barykady stanęły dwie strony. Jedną grupą byli 
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mieszkańcy, którzy chcieli coś zrobić. Drugą energetyka, która była temu przeciwna. Sytuacja ta po-

kazała, że można potem coś zrealizować, ale trzeba w to zaangażować ogromne środki. Mieszkańcy 

tej gminy sami przyznali, że za spółdzielnię przepłacili, bo nie potrafili się porozumieć. Oświadczył, 

że nie jest upoważniony przez ministra do rozstrzygania sporu pomiędzy gminą, a stacją. Zaapelował 

o wolę współpracy i podjęcie rozmów. Nie chcemy, aby COBORU cokolwiek likwidowało. Wyjaśnił, 

że analizując projekt odniósł wrażenie, że jest to ciekawe podejście. Myślał, że jest wola na przezna-

czenie na ten cel gruntów COBORU, a sam pomysł wychodzi naprzeciw oczekiwaniom. Ministerstwo 

pozostaje do dyspozycji obu stron w kwestii wyjaśnienia przepisów i organizacji spółdzielni. Ważna 

kwestią jest tu to, że członkami spółdzielni nie muszą być tylko rolnicy, a wszyscy mieszkańcy. Po-

prosił, aby nie podchodzić emocjonalnie do sprawy, gdyż niemiecki przykład pokazuje, do czego mo-

że to doprowadzić. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy zapytał, czy są pytania bądź uwagi do tematu spółdzielni ener-

getycznych? 

Pytań i uwag nie wniesiono. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy poinformował, że wspólnie z Przewodniczącym Gminnej Spółki 

Wodnej Krzewina mieliśmy spotkanie z panem Mirosławem Markowskim Dyrektorem Regionalnego 

Zarządu Gospodarki Wodnej w Białymstoku i rozmawialiśmy o kwestii nawodnienia pól. Od września 

minister rolnictwa uruchomił program związany z dotacjami na zakup deszczowni i nawodnienia pól. 

Można na ten cel pozyskać dofinansowanie w wysokości 100 tys. zł. Gmina chce pomóc rolnikom 

w tym zakresie poprzez zaangażowanie w projekt instytucji. Studenci wydziału melioracji SGGW 

w Warszawie w ramach praktyk studenckich dokonaliby inwentaryzacji melioracji podstawowej. Stu-

denci zewidencjonowaliby stan zastawek, rowów i zbiorników wodnych. Na podstawie opracowanej 

dokumentacji moglibyśmy podjąć odpowiednie działania związane z zabezpieczeniem w wodę. 

W projekt włączylibyśmy nieczynne hydrofornie i studnie głębinowe. Projekt byłby wzorcowy. 

Chcemy stać się pionierami w tym zakresie. System zadziała wtedy, gdy rolnik po zakupie deszczowni 

i innych urządzeń będzie miał zagwarantowane źródło wody. Rolnik w przypadku wystąpienia suszy 

nie będzie skazany na klęskę żywiołową, gdyż będzie mógł korzystać z infrastruktury. Podejmując się 

realizacji tego zadania nakładamy na siebie dodatkowe zadanie, ale po to zostaliśmy wybrani przez 

społeczeństwo, aby robić coś więcej niż wyznacza ustawa. Oświadczył, że SDOO w Krzyżewie nie 

jest prywatną jednostką. Majątek jest własnością Skarbu Państwa po Stefanii Karpowicz, która ponad 

100 lat temu otworzyła szkołę dla młodzieży wiejskiej. Zaprosił dyrektora do rozmów. Wyraził na-

dzieję, że konsensus doprowadzi do realizacji tego projektu i współpracy w nawodnieniu.  

 Andrzej Remisewicz z firmy Trans-Rol oświadczył, że dzięki przedstawionym w prezentacji 

informacjom mogliśmy zapoznać się z zasadami funkcjonowania spółdzielni energetycznych. Zapytał 

dyrektora, jak samorząd gminy mógłby włączyć się w projekt? Czy gmina Sokoły mogłaby być pio-

nierem w województwie podlaskim, czy kraju? W trakcie wypowiedzi zostało zasugerowane, że 

KOWR i ODR-y są wsparciem w realizacji projektu. Po dzisiejszym dniu muszą zostać podjęte jakieś 

działania. Musi być wyznaczony koordynator, zebrana grupa zainteresowanych osób, czy instytucji. 

Jeżeli nie będzie takich działań, to istnieje duże prawdopodobieństwo, że nie będzie realizacji.  

Jarosław Wiśniewski Zastępca Dyrektora Departamentu Gospodarki Ziemią w MRiRW od-

powiedział, że takim liderem w tej gminie jest pan wójt. W pierwszej kolejności należy zacząć od 

takiego spotkania jak dzisiaj. Uczestnicy spotkania powinni wypracować swoje potrzeby i określić 

możliwości. W spotkaniu powinni wziąć udział eksperci w określonej dziedzinie. Przy ich udziale 

można będzie znaleźć najbardziej dopasowane do tych warunków rozwiązania technologiczne. W ko-

lejnym etapie należy przemyśleć ustalenia i podjąć decyzję dotyczącą realizacji zadania. Spółdzielnia 

jest dobrowolnym zrzeszeniem tych, którzy widzą sens i potrzebę. Pan dyrektor ze swojej strony zao-

ferował pomoc prawną i doradztwo w zakładaniu spółdzielni. W ten temat zaangażuje się również 

KOWR. Przedstawił, że w przyszłym roku planowany jest szerszy cykl szkoleń informacyjnych dedy-

kowany do gmin wiejskich w zakresie spółdzielni energetycznych. Obecnie przygotowywany jest 

projekt dotyczący zinwentaryzowania i wskazania kierunków rozwoju energetyki odnawialnej przy 

wykorzystaniu lokalnych zasobów. Ministerstwo zamierza ubiegać się o środki na ten cel w Komisji 

Europejskiej. Chcemy pokazać, że potrzebujemy narzędzia empirycznego do zrobienia audytu i za-

proponowania nam konkretnego rozwiązania. W połowie przyszłego roku wiedzielibyśmy, czy otrzy-

mamy środki na ten cel. Województwo podlaskie zostałoby przeanalizowane w całości. 
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Józef Zajkowski Wójt Gminy oświadczył, że będąc w kontakcie z panem dyrektorem i mini-

sterstwem pokusimy się o podjęcie próby realizacji tego projektu. Na chwilę obecną nie możemy nic 

zagwarantować. Musimy przeanalizować temat. Potrzebny jest tu wyjazd studyjny do Niemiec. Po-

dejmując się realizacji zadania nie zamierzmy niszczyć czegoś co funkcjonuje, a jedynie dbać o inte-

res całej gminy. Następnie poprosił o zabranie głosu przez przedstawiciela firmy Nawigator. 

Adam Chociej Prezes Zarządu Nawigator Sp. z o.o. przedstawił, że reprezentuje firmę, która 

realizuje projekt unijny dotyczący aktywizacji osób bezrobotnych. Projekt skierowany jest m.in. do 

mieszkańców powiatu wysokomazowieckiego pozostających bez pracy i nieuczących się, które nie 

mają ukończonego 30 roku życia. W ramach projektu zapewniamy bezpłatne kursy i szkolenia, tj. 

prawo jazdy kat. B i C, kurs spawacza, kursy obsługi koparki czy ładowarki, kursy kosmetyczne itp. 

oraz trzymiesięczne płatne staże zawodowe i indywidualne wsparcie doradcy zawodowego. Poprosił 

uczestników sesji o rozpowszechnienie takiej informacji wśród mieszkańców gminy i zachęcił do 

skorzystania z bezpłatnej oferty. Przedstawił, że w trakcie przerwy pozostaniemy na holu przed salą 

konferencyjną. Osoby zainteresowane otrzymują od nas ulotki i uzyskają bliższe informacje. Ulotka 

stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy podziękował panu dyrektorowi za znalezienie czasu i przedsta-

wienie informacji o spółdzielniach energetycznych. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady ogłosił przerwę w posiedzeniu. 

 

Ad. 4. 

 Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady wznowił obrady i powitał pana Andrzeja Gaw-

kowskiego Dyrektora Wydziału Spraw Obywatelskich i Cudzoziemców w Podlaskim Urzędzie Wo-

jewódzkim w Białymstoku, a następnie poprosił panią sekretarz o wprowadzenie do punktu „Informa-

cja o stanie realizacji zadań oświatowych za rok szkolny 2018/2019”. 

 Barbara Idźkowska Sekretarz Gminy poinformowała, że obowiązek przedstawienia informacji 

o stanie realizacji zadań oświatowych wynika z ustawy Prawo oświatowe i zwyczajem w naszej gmi-

nie jest to, że informacje z poszczególnych szkół składają dyrektorzy. Poprosiła o udzielenie głosu 

dyrektorom w celu przedstawienia informacji. 

 Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady poprosił panią Dyrektor SP w Bruszewie o przed-

stawienie informacji. 

 Krystyna Leśniewska Dyrektor Szkoły Podstawowej w Bruszewie zapoznała ze sprawozda-

niem z pracy Szkoły Podstawowej w Bruszewie za 2018/19 r. Informacja stanowi załącznik nr 11 do 

protokołu. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania lub uwagi do przedsta-

wionych informacji? 

Pytań i uwag nie wniesiono. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady poprosił panią Dyrektor SP w Kowalewszczyźnie 

o przedstawienie informacji. 

Magda Ożarowska Dyrektor Szkoły Podstawowej w Kowalewszczyźnie przedłożyła raport 

o stanie oświaty za rok szkolny 2018/2019. Informacja stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania lub uwagi do przedsta-

wionych informacji? 

Pytań i uwag nie wniesiono. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady poprosił pana Dyrektor SP w Sokołach o przed-

stawienie informacji. 

Waldemar Kikolski Dyrektor Szkoły Podstawowej w Sokołach przedstawił sprawozdanie 

z pracy Szkoły Podstawowej w Sokołach za rok szkolny 2018/2019. Informacja stanowi załącznik nr 

13 do protokołu. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 

 

Ad. 5. 

1) 

Irena Bruszewska Skarbnik Gminy przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie 

gminy na 2019 rok. 
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Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady poprosił Wojciecha Czajkowskiego Wiceprze-

wodniczącego Rady o odczytanie treści projektu uchwały. 

Wojciech Czajkowski Wiceprzewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w sprawie zmian 

w budżecie gminy na 2019 rok. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 

Wojciech Czajkowski Wiceprzewodniczący Rady poddał głosowaniu w/w projekt uchwały. 

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych, którzy jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie zmian 

w budżecie gminy na 2019 rok.  

Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy 

na 2019 rok, stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  

Przewodniczący stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr IX/58/2019 

w sprawie zmian w budżecie gminy na 2019 rok,  

stanowi załącznik nr 15 do protokołu 

 

2) 

Irena Bruszewska Skarbnik Gminy przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmiany w Wielo-

letniej Prognozie Finansowej Gminy Sokoły na lata 2019-2024. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady poprosił Wojciecha Czajkowskiego Wiceprze-

wodniczącego Rady o odczytanie treści projektu uchwały. 

Wojciech Czajkowski Wiceprzewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w sprawie zmiany 

w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Sokoły na lata 2019-2024. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 

Wojciech Czajkowski Wiceprzewodniczący Rady poddał głosowaniu w/w projekt uchwały. 

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych, którzy jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie zmiany 

w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Sokoły na lata 2019-2024.  

Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie zmiany w Wieloletniej 

Prognozie Finansowej Gminy Sokoły na lata 2019-2024, stanowi załącznik nr 16 do protokołu.  

Przewodniczący stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr IX/59/2019 

w sprawie zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Sokoły na lata 2019-2024,  

stanowi załącznik nr 17 do protokołu 

 

3) 

Barbara Idźkowska Sekretarz Gminy przedstawiła projekt uchwały w sprawie regulaminu wy-

nagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach prowadzonych przez gminę Sokoły. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady poprosił Wojciecha Czajkowskiego Wiceprze-

wodniczącego Rady o odczytanie treści projektu uchwały. 

Wojciech Czajkowski Wiceprzewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w sprawie regu-

laminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach prowadzonych przez gminę Sokoły. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 

Wojciech Czajkowski Wiceprzewodniczący Rady poddał głosowaniu w/w projekt uchwały. 

W głosowaniu wzięło udział 15 radnych, którzy jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie regulaminu 

wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach prowadzonych przez gminę Sokoły.  

Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie regulaminu wynagradza-

nia nauczycieli zatrudnionych w szkołach prowadzonych przez gminę Sokoły, stanowi załącznik nr 

18 do protokołu.  

Przewodniczący stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr IX/60/2019 

w sprawie regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach prowadzonych przez 

gminę Sokoły, stanowi załącznik nr 19 do protokołu 
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4) 

 Józef Zajkowski Wójt Gminy poinformował, że sprawa zapewnienia warunków do osiedlenia 

się na terenie Gminy Sokoły nieokreślonej imiennie rodziny polskiego pochodzenia w ramach repa-

triacji wynikła w ostatnim czasie. Szesnaście lat temu dzięki pomocy pana dyrektora Gawkowskiego 

udało nam się sprowadzić do gminy polską rodzinę z Kazachstanu. Państwo S. dobrze się u nas zaa-

klimatyzowali i wkomponowali w nasze środowisko. Teraz powracamy do tego zadania. Pomysł wy-

korzystania do tego celu nieruchomości po byłej Szkole Podstawowej w Nowych Raciborach pojawił 

się w ten sposób, że od dłuższego czasu próbujemy zagospodarować ten obiekt. Dwukrotnie był ogła-

szany przetarg na oddanie w użytkowanie wieczyste tej nieruchomości, ale nie został on rozstrzygnię-

ty. W przetargu zostały postawione bardzo wysokie wymagania i być może to zniechęciło zaintereso-

wanych. Zdecydowaliśmy, że obiekt nie może być lokatą kapitału. Wzorem innych obiektów chcieli-

śmy, aby powstało tam coś, co będzie służyło społeczności. Nieruchomość została przeznaczona pod 

działalność opiekuńczo-leczniczą i miała być oddana wybranemu w przetargu podmiotowi w użytko-

wanie wieczyste. Inwestor podpisując akt zobowiązywałby się do otwarcia określonej działalności 

w ciągu trzech lat. Potencjalny zainteresowany zdecydował się wycofać z przetargu ze względu na 

wprowadzone przez ustawodawcę przepisy dotyczące programu centrów opiekuńczo-mieszkalnych. 

Po przeanalizowaniu stwierdziliśmy, że nie będziemy ogłaszać kolejnego przetargu i sami zajmiemy 

się zagospodarowaniem obiektu. 

 Wojciech Maleszko pracownik UG wyświetlił zdjęcia nieruchomości po byłej Szkole Podsta-

wowej w Nowych Raciborach. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy poinformował, że pani kierownik zrobiła rozeznanie w sprawie 

pozyskania dofinansowania na utworzenie centrum opiekuńczo-mieszkalnego. W ośrodku mogłoby 

przebywać ok. 20 osób. Po przystosowaniu obiektu do tego celu ogłosilibyśmy konkurs na znalezienie 

operatora. W budynku SP w Nowych Raciborach są cztery mieszkania o różnym metrażu, które prze-

widujemy dla repatriantów. 

Wojciech Maleszko pracownik UG wyświetlił film z wypowiedzią Polki przebywającej w Ka-

zachstanie. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy poinformował, że instytucją, która nadzoruje repatriacje w wo-

jewództwie jest Podlaski Urząd Wojewódzki w Białymstoku. Na dzisiejsze posiedzenie zaprosiliśmy 

pana Andrzeja Gawkowskiego Dyrektora Wydziału Spraw Obywatelskich i Cudzoziemców w Podla-

skim Urzędzie Wojewódzkim w Białymstoku, aby przedstawił informacje na temat repatriacji. Sprawę 

repatriantów chcielibyśmy skoordynować z centrum, aby do zadania można było podejść komplekso-

wo. 

Andrzej Gawkowski Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich i Cudzoziemców w Podlaskim 

Urzędzie Wojewódzkim w Białymstoku poinformował, że procedura jest bardzo skomplikowana. 

Podjęcie uchwały, to tylko rozpoczęcie procedury. Można podjąć uchwałę bezimienną lub imienną. 

Jeżeli rada gminy podejmie uchwałę bezimienną, to gmina otrzyma dofinansowanie do remontu 

obiektu po przeliczeniu wskaźników ok. 200 tys. zł. W przypadku zaproszenia rodziny wskazanej 

imiennie ta suma jest trochę mniejsza i wyniesie ok. 160 tys. zł. Podjęcie uchwały wiąże się z tym, że 

gmina w ciągu 120 dni musi wystąpić do wojewody o podpisanie porozumienia. Wojewoda w ciągu 

30 dni musi te porozumienie sprawdzić i w ciągu następnych 30 dni powinien wypłacić środki. Jeżeli 

gmina w tym roku rozpoczęłaby procedurę, to do końca roku zobowiązana jest rozliczyć się z realiza-

cji zadania i wykonanej inwestycji. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy oświadczył, że jest to zbyt krótki czas i nie jesteśmy w stanie 

tego zrobić. 

Andrzej Gawkowski Dyrektor Wydziału SOiC w PUW oświadczył, że ze względu na napięte 

grafik należy przemyśleć działania. Ostatecznym terminem na podjęcie uchwały jest 15 września. 

Pierwszym terminem jest 15 stycznia. W przypadku wystąpienia z propozycją w pierwszym terminie 

gmina ma praktycznie cały rok na realizację zadania. Jeżeli zostanie podjęta uchwała bez wskazania 

imiennego, to o sprowadzanej rodzinie będziemy wiedzieli niewiele. Gmina może oczekiwać sprowa-

dzenia lekarza, mechanika albo innego specjalisty. Jeśli nie będzie osób spełniających wymogi i zain-

teresowanych przyjazdem do kraju, to nie dojdzie do repatriacji. Ministerstwo dysponuje wykazem 

osób zainteresowanych przyjazdem do kraju. Dane te mogą być jednak nieaktualne z różnych wzglę-

dów. Nie należy oczekiwać tego, że zostanie sprowadzona rodzina spełniająca idealnie nasze oczeki-

wania. Powinniśmy liczyć się z różnymi odstępstwami. Będzie to przedmiotem rozmów i wzajemnych 
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ustaleń. Gmina Sokoły była kiedyś trzecią gminą w województwie, która zaprosiła do siebie repatrian-

tów. Od tego czasu wiele się zmieniło. Wiele polskich rodzin bardzo długo czekało na repatriację, w 

rezultacie czego zdecydowało się na wysyłanie swoich dzieci do Polski na studia. Młodzież po pobie-

raniu nauki w miastach akademickich zmieniła nieco zdanie o repatriacji. Warunki do życia w mieście 

są inne niż na wsi. Kilka gmin po wystosowaniu wniosków o repatriację czeka już 2 lata i nikt nie 

chce się do nich zgłosić. W wyświetlonym filmie staruszka mówiła, że chciałaby za każdą cenę przy-

jechać do kraju. Młoda rodzina będzie miała inne zdanie w tej kwestii, gdyż pomyśli o przyszłości 

swoich dzieci. Obecnie chcąc sprowadzić do kraju rodzinę powinniśmy rozpocząć rozmowy znacznie 

wcześniej. Zainteresowana przyjazdem do kraju rodzina chce wiedzieć, czego może się tu spodziewać. 

W takim przypadku lepiej sprawdza się repatriacja imienna. W przedstawionej wysokości dotacji nie 

ma aż tak dużej różnicy. W przyszłym roku kwota ta zapewne wzrośnie. Ministerstwo chce iść w kie-

runku uchwał imiennych, ale warto być przy tym ostrożnym. Zdarzały się przypadki w kraju, że ro-

dziny po przyjechaniu do Polski rezygnowały i chciały wrócić do Kazachstanu.  

Józef Zajkowski Wójt Gminy oświadczył, że powinniśmy odstąpić od podjęcia uchwały i po-

wrócić do tematu po nowym roku. 

Andrzej Gawkowski Dyrektor Wydziału SOiC w PUW powiedział, że w tej sytuacji byłoby to 

najlepsze rozwiązanie. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy zgłosił wniosek o odstąpienie od podjęcia uchwały. 

Pytań i uwag nie wniesiono.  

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie wniosek o zmianę po-

rządku obrad w postaci odstąpienia od podjęcia uchwały. W głosowaniu wzięło udział 11 radnych, 

którzy jednogłośnie przyjęli proponowaną zmianę w porządku obrad. Imienny wykaz głosowania 

w sprawie zmiany w porządku obrad stanowi załącznik nr 20 do protokołu.  

5) 

Irena Bruszewska Skarbnik Gminy przedstawiła projekt uchwały w sprawie udzielenia pomo-

cy finansowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady poprosił Wojciecha Czajkowskiego Wiceprze-

wodniczącego Rady o odczytanie treści projektu uchwały. 

Wojciech Czajkowski Wiceprzewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w sprawie udzie-

lenia pomocy finansowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 

Wojciech Czajkowski Wiceprzewodniczący Rady poddał głosowaniu w/w projekt uchwały. 

W głosowaniu wzięło udział 11 radnych, którzy jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu.  

Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie udzielenia pomocy finan-

sowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu, stanowi załącznik nr 21 do protokołu.  

Przewodniczący stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr IX/61/2019 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Wysokomazowieckiemu,  

stanowi załącznik nr 22 do protokołu 

 

6) 

Barbara Idźkowska Sekretarz Gminy poinformowała, że 26 sierpnia 2019 r. do urzędu gminy 

wpłynęła petycja adresowana do rad gmin w powiecie wysokomazowieckim w sprawie wprowadzenia 

polityki zarządzania konfliktem interesów. Pani sekretarz odczytała treść petycji, która stanowi za-

łącznik nr 23 do protokołu. Następnie zapoznała z procedurą rozpatrywania petycji i przedstawiła, że 

petycja była rozpatrywana na posiedzeniu Komisji Skarg Wniosków i Petycji. Komisja wydała opinię, 

że petycja jest niezasadna. Przepisy ustawy o samorządzie gminnym wprost określają zakazy związa-

ne z wykonywaniem mandatu radnego oraz sankcje za ich nieprzestrzeganie. Wprowadzanie więc 

dodatkowych uregulowań prawnych powielających już istniejące normy prawne należy uznać za nie-

zasadne. Nie należy wprowadzać dodatkowych regulacji, o których mowa w petycji. Wnosimy o uzna-

nie petycji za nieuzasadnioną. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady poprosił Wojciecha Czajkowskiego Wiceprze-

wodniczącego Rady o odczytanie treści projektu uchwały. 
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Wojciech Czajkowski Wiceprzewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w sprawie rozpa-

trzenia petycji. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 

Wojciech Czajkowski Wiceprzewodniczący Rady poddał głosowaniu w/w projekt uchwały. 

W głosowaniu wzięło udział 10 radnych, którzy jednogłośnie podjęli uchwałę w sprawie rozpatrzenia 

petycji.  

Imienny wykaz głosowania w sprawie podjęcia uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji, sta-

nowi załącznik nr 24 do protokołu.  

Przewodniczący stwierdził, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr IX/61/2019 

w sprawie rozpatrzenia petycji,  

stanowi załącznik nr 25 do protokołu 

 

Ad. 6. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady przedstawił informację dotyczącą analizy 

oświadczeń majątkowych radnych Gminy Sokoły, która stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 

Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady przedstawił informację dotyczącą analizy 

oświadczeń majątkowych skarbnika gminy, sekretarza gminy, kierowników jednostek 

organizacyjnych gminy oraz osób wydających decyzje administracyjne w imieniu wójta, która stanowi 

załącznik nr 27 do protokołu. 

Pytań i uwag nie wniesiono. 
 

Ad. 7. 

1) 

Józef Zajkowski Wójt Gminy poinformował, że wczoraj podpisał z Prezesem WFOŚiGW 

w Białymstoku porozumienie dotyczące realizacji projektu „Czyste powietrze”. Ma to dla nas ogrom-

ne znaczenie, ponieważ podłączenie Sokół do gazociągu staje się coraz bardziej realne. Skargi złożone 

na wydaną decyzję celu publicznego zostały odrzucone przez SKO. 

Bożena Perkowska Kierownik Ref. IiPP dodała, że decyzja celu publicznego jest już ostatecz-

na. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy oświadczył, że firma gazownicza będzie ogłaszała przetarg na 

wykonawstwo sieci i przyłączy. Do linii będą mogły podłączyć się wszystkie Perki, Kruszewo i Soko-

ły. Mieszkańcy Sokół będą mogli wymieniać piece węglowe na gazowe i otrzymać na to dofinanso-

wanie. Obsługa programu będzie odbywała się w naszym urzędzie. 

2) 

Józef Zajkowski Wójt Gminy poinformował, że jesteśmy już po przetargu na wykonanie in-

westycji na targowisku. Ceny za wykonawstwo bardzo mocno wzrosły. Dwa lata temu ogłosiliśmy 

przetarg na to zadanie i wówczas najkorzystniejsza oferta była za 3 mln zł. Obecnie do przetargu przy-

stąpiło dwóch oferentów. Jeden zaoferował wykonanie prac za 7 mln zł, a drugi za 9 mln zł. Na wy-

konanie zadania mamy przyznany 1 mln zł dofinansowania i brakuje nam 6 mln zł. Pan wójt przed-

stawił, że był w tej sprawie w kancelarii prezydenta. Szukamy środków na ten cel w różnych instytu-

cjach. Jeśli nie znajdziemy dofinansowania, to będziemy zmieniać technologię. Mamy na to jeszcze 

trochę czasu. W pierwszym etapie chcielibyśmy wykonać ogrodzenie działki i utwardzić część placu. 

Realizacja kolejnego etapu będzie uzależniona od możliwości pozyskania dofinansowania. 

3) 

 Sławomir Stypułkowski sołtys wsi Jamiołki-Kowale poprosił o wykonanie drogi dojazdowej 

do posesji. 

 Radny Piotr Łapiński podziękował panu wójtowi i radzie gminy za udzieloną pomoc Powia-

towi Wysokomazowieckiemu na przebudowę mostu w miejscowości Jeńki wraz z rozbudową dojaz-

dów. Szkoda, że na sesji nie ma pana starosty. Chciałem mu również podziękować i wnioskować 

o kontynuację inwestycji. 

 Henryk Idźkowski sołtys wsi Roszki-Chrzczony przedstawił, że w okresie nasilonych prac 

rolniczych mamy problem z poruszaniem się po drodze we wsi. W poprzedniej kadencji był składany 
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wniosek o utwardzenie nawierzchni i poszerzenie drogi. Przy samej drodze stoją słupy elektryczne, 

które utrudniają wymijanie się i normalne korzystanie z drogi. Poprosił o powrócenie do wniosku. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy odpowiedział, że rozumie wniosek pana sołtysa. Na ostatniej 

komisji dokonaliśmy objazdu realizowanych inwestycji. Radni obejrzeli ul. Krzewinę w Sokołach, 

drogę do Idźk-Wykna i drogę w Roszkach-Sączkach. Przy najbliższej okazji pojedziemy również do 

Roszk-Chrzczon. Jeśli mamy poszerzać ulicę we wsi, to powinniśmy na to spojrzeć znacznie szerzej 

i przewidzieć takie prace na całym odcinku. Na taką inwestycję przyjdzie czas. W hierarchii proble-

mów do rozwiązania, te zadanie jest na dalszym miejscu.   

Henryk Idźkowski sołtys wsi Roszki-Chrzczony powiedział, że wyjazd z podwórka na wąską 

drogę sprawia problemy. 

Józef Zajkowski Wójt Gminy odpowiedział, że przyjrzymy się tej sprawie, ale na chwilę 

obecną nie składamy obietnicy. 

 Wiesław Kulesza sołtys wsi Bujny poprosił o utwardzenie drogi do wsi od strony Rusi Starej. 

 Franciszek Kurzyna sołtys wsi Perki-Wypychy poprosił o wyrównanie drogi do kolei.  

4) 

 Radny Marek Czajkowski zapytał, czy ktoś na terenie gminy zbiera folię rolniczą? 

Józef Zajkowski Wójt Gminy odpowiedział, że województwie mazowieckim był prowadzony 

pilotażowy program zbiórki folii. Prawdopodobnie program będzie rozszerzony i nasi rolnicy będą 

mieli możliwość oddania folii. Obecnie trwają prace nad opracowaniem zasad i określeniem źródła 

finansowania. 

Czesław Choiński sołtys wsi Roszki Sączki poinformował, że wczoraj odbierała do niego folię 

firma z okolic Białegostoku. Dla zainteresowanych może przekazać numer kontaktowy. 

Radny Piotr Łapiński uzupełnił, że folię obiera firma z miejscowości Rzędziany.  

5) 

 Józef Zajkowski Wójt Gminy poinformował, że jutro o godz. 12.00 odbędzie się odbiór placu 

zabaw w Kowalewszczyźnie. Zaprosił wszystkich zainteresowanych na tą uroczystość. 

6) 

 Agnieszka Kurzyna Dyrektor CKB w Sokołach przedstawiła informacje na temat ogólnopol-

skiej kampanii informacyjno-edukacyjną skierowanej do osób 50+ pod nazwą „Wiem, co podpisuję”. 

 

Ad. 8. 

 Krzysztof Grabowski Przewodniczący Rady podziękował za udział w IX sesji i zamknął obra-

dy o godzinie 13:50. 

Na tym protokół zakończono. 

 

Protokołował: 

Wojciech Maleszko      Przewodniczący Rady  

 

Krzysztof Grabowski 

 

 

 


